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Moje rodina občas trpěla a trpí mojí občas trochu překotnou a 
nedomyšlenou ochotou. Byl a je za ní schován kus sobectví, které chce samo 
sebe vidět jako rozhodující a zachraňující činitel dění. Stačí, když se na mne 
někdo obrátí s nějakou prosbou o pomoc, nebo jiným problémem. Zejména 
v mladším věku jsme se mohl přetrhnout, abych nějak vyhověl. Ti nejbližší 
kolem mně si potom mohli připadat přezíraní a nedůležití. Představte si 
situaci rodinné oslavy nebo výletu. Dostanu nějaký telefon nebo email. V ten 
okamžik se stanu duševně nepřítomný, protože moje myšlenky se začnou 
zabývat něčím úplně jiným. Neříkám to proto, abych si stěžoval na nějaké 
těžkosti duchovenského povolání a tak podobně. Mluvím o tom proto, abych 
ukázala na zásadní rozdíl mezi lidským přístupem k náročným situacím a 
přístupem Pána Ježíše Krista k situaci, kdy se do úzkých dostali jeho nejbližší
přátelé. 

Pána Ježíše zastihneme v dnešním evangelijním příběhu ve chvíli, kdy 
dostane zprávu, že Lazar, který patřil spolu se svými sestrami Marií a Martou 
do okruhu jeho nejbližších přátel, náhle vážně onemocněl. Lidský předpoklad 
by byl asi takovýto. Ježíš všeho nechá a okamžitě vyrazí, aby přítele zachránil.
Ale místo toho čteme: "Když uslyšel, že je Lazar nemocen, zůstal ještě dva 
dny na tom místě, kde byl." (Jan 11,6). Takové jednání nemá žádné lidské 
vysvětlení. Pán Ježíš tu nejedná jako záchranář, který slyší o případu a 
okamžitě vyrazí. Navíc celou záležitost komentuje záhadnými výroky jako: „Ta
nemoc není k smrti, ale k slávě Boží, aby Syn Boží byl skrze ni oslaven.“ nebo 
„Náš přítel Lazar usnul. Ale jdu ho probudit.“. Tyto výroky vzbudily zmatek i 
v jeho učednících. Jako ledová sprcha musela působit Kristova slova: „Lazar 
umřel." A Pán pokračuje: A jsem rád, že jsem tam nebyl, kvůli vám, abyste 
uvěřili. Pojďme k němu!“ (Jan 11,15). Nemyslím, že z toho byli učedníci 
moudřejší. Naopak očekávali to nejhorší. Učedník Tomáš řekl: „Pojďme i my, 
ať zemřeme spolu s ním!“. V Tomášových slovech byla oprávněná obava z 
návratu do blízkosti Jeruzaléma. Jeruzalémští náboženští vůdci i určitá část 
zbožné veřejnosti už vůči Pánu a jeho učedníkům začaly chovat pochybnosti 
a dokonce odpor a nepřátelství. V těch dobách nebylo, stejně jako dodnes 
v mnoha částech světa není, v náboženských otázkách násilí žádnou 
výjimkou. 

Příběh pokračuje popisem dalších reakcí na Pánovu nečinnost ve věci 
Lazarovy nemoci a smrti. Na Pána se obrací s takovou trochu zastřenou 
výčitkou Lazarova sestra Marta. Čteme její slova: „Pane, kdybys byl zde, nebyl 
by můj bratr umřel." (v. 21). Tu samou větu adresuje Pánu i Marie: „Pane, 
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kdybys byl zde, nebyl by můj bratr umřel.“ (v.32). Třetí projev rozpaků a 
pochybování přichází od zástupu kolem Lazarova hrobu: „Když otevřel oči 
slepému, nemohl způsobit, aby tento člověk neumřel?“ (v. 37). 

Všichni tito aktéři evangelijního příběhu jsou podobní nám. Také my 
bychom rádi Boha, který řeší věci okamžitě a srozumitelně. Takový Bůh by měl
ihned vyslyšet, zasáhnout, uzdravit nebo vysvobodit. Byl by to Bůh záchranář, 
který okamžitě vyrazí na pomoc. Například: Modlím se za ztracenou věc nebo 
porouchané auto, nemocného příbuzného nebo bratra nebo sestru ve víře. 
Bůh záchranář okamžitě jedná a objevují se ztracené peněženky, klíče nebo 
platební karty, znova naskočí zadřený motor nebo zmizí záhadná závada 
v elektroinstalaci, zdravotní stav nemocného se k údivu lékařů úžasně zlepší a
tak dále. Ne, že by se takové věci neděly a Bůh nikdy nikomu neodpověděl 
na jeho okamžité volání v nouzi. Nedělal jsem žádnou statistiku a zřejmě a ani
žádnou takovou statistiku dělat nejde.  Zdá se mi ale, že na jeden případ 
takového okamžité zázračné Boží odpovědi na okamžitou lidskou nouzi, 
připadá množství jiných, kdy nebe zůstalo, alespoň podle našeho soudu, 
zavřené. Nebo pomoc přišla zdánlivě pozdě, jako je to v dnešním evangelijním
příběhu. Rozdíl je spíš v tom, že příběhy o okamžitých Božích reakcích 
na lidskou nouzi se dobře poslouchají, a tak mají širší publicitu, než příběhy o 
rozpacích, tápání, zklamání a pochybnostech.  To, žel, mnohdy ani nejsou 
nějaké příběhy, které by se daly souvisle a srozumitelně vyprávět. Dnešní čtení
ale tvoří srozumitelný celek. Jan opět nevypráví o zázraku, proto abychom jen 
zírali na zázrak anebo celou věc odbyli jako příklad starověké legendy. Máme 
se něco dovědět o Kristu. Pán sám jasně říká:  „Ta nemoc není k smrti, ale 
k slávě Boží, aby Syn Boží byl skrze ni oslaven.“ (v.4). V čem ale je ono zjevení 
Boží slávy? 

Zjevení Boží slávy zde neplyne z toho, že by tu byl Ježíš představen jako 
záchranář, co má pohotově odpověď na naší lidskou nouzi. To by Ježíš 
spěchal Lazara okamžitě uzdravit. Dokonce i samotné Lazarovo vzkříšení je 
zvláštním činem nejen z hlediska přirozeného řádu věcí, podle kterého se 
mrtví do života prostě nevracejí. Lazar totiž není vzkříšen podobně jako 
Kristus do nebeského těla, které nepodléhá zániku, ale do stejného 
pozemského těla, které zůstává porušitelné nemocemi, smrtí a rozkladem. 
Tuto myšlenku rozpracoval v takovém vyprávění na biblické téma, kterému se 
říká apokryf, i náš slavný spisovatel Karel Čapek. Ve svém apokryfu 
o vzkříšení Lazara se zamýšlí nad dalším Lazarovým životem, který je podle 
Čapkova vidění dál poznamenám strachem z nemoci a smrti. Myslím, ale že 
se tento veliký a mnou oblíbený spisovatel v svém uvažování o Lazarovi zmýlil
v zacílení svých myšlenek. A nebo namísto sdělení o Bohu dal prostě jen 
přednost úvaze nad lidským údělem. Nejde o to jestli Lazar měl nebo neměl 
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strach z nemoci a smrti. Myslím, že strach z těchto hrozných skutečností 
lidského života máme všichni. V tom byl Čapek nesporně veliký znalec lidské 
povahy. I dnešní doba znova ukázala naši otřesitelnost věcmi, které neumíme 
úplně zvládnout, jako je nová nakažlivá nemoc. Evangelijní vyprávění ale 
v sobě obsahuje mocné sdělení, které má člověka učinit svobodným i vůči 
strachu z tak hrozných věcí, jako je nemoc a smrt. Co je to za sdělení? 

Jde o prohlášení Pána Ježíš Krista: „Já jsem vzkříšení i život..." (v. 25). 
Tomuto prohlášení vlastně nikdo z aktérů příběhu neporozuměl a nepřijal ho 
za své. Učedníci nechápali poslání svého Mistra. Marie sice věří v Jeho 
výjimečnost, ale tváří v tvář smrti ve shromáždění kolem Lazarova hrobu 
zakolísá. Čteme přece její slova: „Pane, kdybys byl zde, nebyl by můj bratr 
umřel.“. Marta je racionálnější než Marie. Kromě pochyby vyjádří  svou víru 
v Něj: „Ano, Pane. Já jsem uvěřila, že ty jsi Mesiáš, Syn Boží, který má přijít 
na svět.“ (v. 27). Ježíš je ale víc než nový král David, Mesiáš a Osvoboditel. 
Říká něco, co by nemohl říct ani ten nejlepší člověk: „Já jsem vzkříšení i život."
Ten, který je vzkříšení a život stojí proti nemoci, smrti a zániku. 

To dává porozumět, jaký druh pohnutí Pán Ježíš prožíval tváří v tvář 
Lazarovu hrobu a shromáždění pozůstalých a smutečních hostů. Čteme: 
"Když Ježíš viděl, jak pláče a jak pláčou i Židé, kteří přišli s ní, v Duchu se 
rozhorlil a vzrušen..." (Jan 11,33). Nebyl to jen soucit nebo lítost. To si mysleli 
i různí okolostojící. Jan to vyjadřuje slovy: "Ježíšovi vstoupily do očí slzy.  Židé
říkali: „Hle, jak jej miloval!“ (Jan 11,35-36). Jeho rozpoložení porozumíme spíš
tehdy, když se zamyslíme nad jinou evangelijní scénou. V jednom z takových 
vyprávění se Ježíšovi učedníci snaží bez úspěchu vyhnat ducha z posedlého 
chlapce. Ježíš jejich počínání zhodnotí slovy: „Pokolení nevěřící a zvrácené, 
jak dlouho ještě budu s vámi? Jak dlouho vás ještě mám snášet? Přiveďte mi 
ho sem!“ (Matouš 17,17). Pán tu učedníky nekárá za nedostatek výkonosti. 
On přece řekl:  „Vezměte na sebe mé jho a učte se ode mne, neboť jsem tichý 
a pokorného srdce: a naleznete odpočinutí svým duším.  Vždyť mé jho netlačí 
a břemeno netíží.“  (Matouš 11,29-30). Pánova kritika nevíry učedníků se 
netýká nějaké těžko měřitelné síly víry a jejího účinku. Týká se toho, že 
učedníci pořád nechápou a nevěří tomu, kdo je jejich Mistr. Řečeno Janovými 
slovy: "On je vzkříšení a život"! 

Ten, který je "vzkříšení a život" tu stojí proti nepochopení a nevěře, smrti, 
rozkladu. Je rozhorlený čistým Božím hněvem proti smrti, chaosu a rozkladu, 
proti všemu, co ničí Jeho stvoření. Je plný svatého hněvu. A tento svatý hněv 
ho vede k tomu, aby zasáhl a zjevil, že Bůh života a záchrany je v něm osobně 
přítomný. Proto říká: "„Otče, děkuji ti, žes mě vyslyšel." a „Lazare, pojď ven!“. 
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Moc Boží vrátila život do Lazarova těla: "Zemřelý vyšel, měl plátnem svázány 
ruce i nohy a tvář měl zahalenu šátkem." (Jan 11,44). Co z toho plyne pro nás?

Máme věřit, že sám živý Bůh je v Kristu. Ježíš je mnohem víc než moudrý a 
požehnaný člověk, jak se jevil svým současníkům a jak ho dodnes chápe 
mnoho lidí. Naše víra občas kulhá nejen pro naši slabou a liknavou zbožnost 
spojenou se slabými a neurčitými modlitbami, omezeními Písma jen 
na oblíbené verše z různých brožurek, neschopnost svědectví a tak podobně. 
Především kulhá proto, že Ježíše nevnímáme jako skutečného, mocného a 
živého Boha a Pána. 

V současnou situaci ve světlu příběhu o vzkříšení Lazara uvažme, že obraz 
Boha jako záchranáře, který nás lidi co nevidět vytáhne z našich průšvihů, je 
do jisté míry zkreslený. Pán Ježíše nepřišel především proto, aby vzkřísil 
Lazara. protože po nějakém čase musel Lazar stejně odejít cestou všeho 
živého. Pán Ježíš přišel, aby zjevil Boží slávu, která má to konečné slovo 
nad smrtí a zlem. Představme si, kdyby k nám Bůh přišel a dal nám vybranou: 
Splním ti tři přání týkající se dobrého života tady na zemi jako třeba zdraví, 
dostatečný majetek, dobrého životního partnera a tak podobně. Nebo ti místo 
toho všeho dám věčný život v mojí  blízkosti. Co bychom si vybrali? Snad 
s bázní a chvěním bychom pochopili, že jde nakonec o ten věčný život, který 
přesahuje spoutanost zlem, utrpením a smrtí. Jinak řečeno, Bůh zachraňuje, 
ale jinak, než bychom si mi lidé kolikrát představovali a přáli. Zachraňuje pro 
svoji slávu a pro věčnost. Proto se můžeme posilnit vytrvalostí, trpělivostí a 
nadějí. Možná dnešní situace, kdy selhávají lidské představy o rychlých 
řešeních obtíží, kdy mnohým dochází trpělivost, kdy se vážně otřásly 
představy o našich lidských schopnostech, je výzvou pro nás, jako 
pro křesťany. Jde o výzvu vytrvat v trpělivé lásce a naději. Výzvu ukázat že 
mírnost, trpělivost a lásky má smysl, protože cílem všeho je věčný život a 
věčná radost v Boží náruči. Amen
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